
فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 
فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

در  توسعه  درصد   ۲۰

نمایشگاه بین المللی 

فرش تهران داشتیم

رفـــغ تــــعهــــد ارزی 
برای  بزرگی  سرطان 

صادرات خواهد شد

به نیروی انسانی 
مثل سرمایه نگاه 

نکردیم

و  آهار  بخش  رشد 

تکمیل در نمایشگاه 

پانزدهم

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 

آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 

باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»
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افــزایش 11.6 درصـــدي صادرات 
فرش ماشینی

نشست مشترك فعالین فرش 
ماشینی در حاشیه نمایشگاه 

فرش ماشینی 
١

20 درصد توسعه در نمایشگاه 
بین المللی فرش تهران داشتیم

بازدید وزیر صمت در آخرین روز از 
نمایشگاه فرش ماشینی

تلاش زیادي براي نمایشگاه شد، 
اما می توانست بهتر باشد

محدودیت واردات تولیدکنندگان
 باعث محدودیت تولید و تورم می 

شود

٢

٤

٨

١٠

١
فروشندگی حرفه اي فرش 

ماشینی منتشر شد ٣
رضایت از نمایشگاه پانزدهم 

بیش از 95 درصد بود ٦
در نمایشگاه پانزدهم، 150 
غرفه از ایران و کشورهاي 
چین و ترکیه حضور دارند ٩

به نیروي انسانی مثل سرمایه 
نگاه نکردیم ١١

رشد بخش آهار و تکمیل در 
نمایشگاه پانزدهم رفغ تعهد ارزي سرطان بزرگی براي ١٢

صادرات خواهد شد ١٣

فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 
فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 

آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 

باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»



محمدمهدي  حضور  با  ماشینی  فرش  نمایشگاه 
برادران، معاون وزیر صمت افتتاح شد.

محمود تولایی، نایب رئیس اتاق بازرگانی کاشان، در 
موکت،  کفپوش ها،  نمایشگاه  پانزدهمین  افتتاحیه 
فرش ماشینی و صنایع وابسته گفت: این نمایشگاه 
در فضایی به مساحت حدود 17000 متر مربع با 150 
بزرگترین رویداد براي فرش  برگزار می شود و  غرفه 

ماشینی است.
وي افزود: صادرات فرش ماشینی سالانه حدود 350 
میلیون دلار بوده که بر اساس هدف گذاري تا یک 

میلیارد دلار می تواند افزایش یابد.
وزارت  پوشاك  و  نساجی  دفتر  رئیس  آیین  این  در 

 پنجم آبان ماه جمعی از فعالین صنعت فرش ماشینی 
در حاشیه نمایشگاه فرش ماشینی و کفپوش نشست 
مشترکی با دکتر برادران معاون صنایع عمومی، دکتر 
گرجی مدیر کل دفتر صنایع منسوجات و پوشاك و دکتر 
کمیسیون صنعت مجلس  رئیس  پشتی  تالار  اکبري 
شوراي اسلامی و محمود تولایی برگزار نمودند. در این 
نشست علی فرهی رئیس کارگروه فرش ماشینی انجمن 

اخبار

افــزایش ۱۱.۶ درصـــدی صادرات فرش ماشینی
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 نشست مشترک فعالین فرش ماشینی در حاشیه نمایشگاه فرش ماشینی

امسال  نخست  ماه  شش  در  کرد:  اعلام  صمت، 
صادرات فرش ماشینی کشور 115 میلیون دلار بوده که 
 11.6 رشد  گذشته  سال  مشابه  مدت  به  نسبت 

درصدي داشته است. 
به گفته گرجی صادرات فرش ماشینی  در سال 1400 
برابر با 256 میلیون دلار بوده که در سال 1401 با رشد 

3.5 درصدي به 265 میلیون دلار رسیده است.
افزود:  ادامه  در  صمت  وزارت  نساجی  دفتر  رئیس 
تولید فرش ماشینی کشور در 6 ماهه نخست امسال 
43 میلیون متر مربع بود که نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته که 42 میلیــــون مترمربع بود 2 درصد 

افزایش داشتــــه است.

فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 
فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

مشکلات  و  مسائل  طرح  به  ایران  نساجی  صنایع 
واحدهاي تولید کننده در تامین مواد اولیه، رفع تعهد 
ارزي، تامین سرمایه در گردش و نقدینگی و مشکلات 
مربوط به قیمت گذاري پرداخت و پس از آن بحث و 
تبادل نظري صورت پذیرفت و در نهایت مقرر شد تا 
موارد به یصورت مکتوب توسط انجمن صنایع نساجی 

ایران و اتاق بازرگانی کاشان تدوین و پیگیري شود.

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 
آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 
باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»



تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزیر  علی آبادي،  عباس 
شنبه ششم آبان از نمایشگاه بین المللی کف پوش ها، 

موکت، فرش ماشینی و صنایع وابسته بازدید کرد.
در این بازدید، محمد مهدي برادران معاون صنایع 
عمومی وزارت صمت و محسن گرجی مدیرکل دفتر 
از  جمعی  همراه  به  منسوجات،  و  پوشاك  صنایع 

مدیران اصناف، انجمن ها، تشکل ها حضور داشتند.
ملی  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 

اخبار
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 بازدید وزیر صمت در آخرین روز از
نمایشگاه فرش ماشینی

با  کتاب تخصصی صنعت فرش ماشینی  دومین 
عنوان فروشندگی حرفه اي فرش ماشینی، نوشته 
دکتر منصور دیاري منتشر شد. منصور دیاري، عضو 
هیئت علمی دانشگاه و رئیس سراي نوآوري فرش 
ماشینی پیش از این کتاب فرش ماشینی(تاریخچه، 
ساختار، مواد اولیه ، روش تولید) را منتشر کرده 

بود که به چاپ سوم رسیده است.
در فروشندگی حرفه اي فرش ماشینی ضمن بررسی 
اصول  ماشینی،  فرش  تخصصی  اطلاعات 
روانشناسی فروش و تکنیک هاي نوین فروشندگی 

فرش را می توانید بخوانید. 

فروشندگی حرفه ای فرش ماشینی منتشر شد

 19 از   ITMA Asia + CITME نمایشگاه  دوره  هشتمین 
نوامبر 2023، مطابق 28 آبان به طور رسمی در شانگهاي 

چین آغاز شده و تا 23 نوامبر مطابق 2 آذر ادامه دارد.
این نمایشگاه که در مرکز نمایشگاه و همایش ملی در 
مربع  متر   160000 از  بیش  می شود،  برگزار  شانگهاي 
مساحت دارد.در این رویداد 18 بخش مختلف از زنجیره 
ارزش تولید نساجی، از جمله ریسندگی، تکمیل، بازیافت، 
آزمایش و بسته بندي را به نمایش گذاشته شده است.
بیش از 1500 غرفه دار از 23 کشور و منطقه در ایتما 

آسیا 2023 حضور دارند.

ایتما آسیا در شانگهای برگزار شد

فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 
فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

تا  کرد  را همراهی  وزیر  بازدید،  این  در  فرش ماشینی 
جدیدترین  و  تولیدکنندگان  چالش هاي  با  رودررو 

محصولات تولیدي قرار گیرند.

فضاي  نظر  از  ژاپن  و  آلمان  چین،  نمایشگاه  این  در 
بندي  دسته  اساس  بر  هستند.  پیشتاز  نمایشگاهی 
محصولات، ریسندگی و تولید الیاف مصنوعی بزرگترین 
از کل فضاي  بخش را تشکیل می دهد که 23 درصد 
نمایشگاه را اشغال می کند. این نمایشگاه همچنین 
بوده  بافندگی  و  بافندگی  فناوري هاي  جهش  شاهد 
است. 30 درصد افزایش در فضاي نمایشگاه نسبت به 

دوره قبلی داشته است.
براي بازدید این نمایشگاه بیش از 20000 بازدیدکننده از 

نزدیک به 90 کشور ثبت نام کرده اند.

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 
آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 
باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»



اخبار

فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 
فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 
آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 
باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»
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فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 

فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

تلاش زیادی برای نمایشگاه شد، اما می توانست بهتر باشد

مصاحبه

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 
آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 
باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»



مصاحبه
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فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 
فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 

آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 

باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»



فرش  نمایشگاه  برگزاري  مجري  کاشفی،  داوود 
از  ماشینی  فرش  نمایشگاه  پایان  در  ماشینی 
نمایشگاه را رضایت بخش خواند و گفت:« در روز 
آخر بازخوردهایی داشتم و می توان گفت بیش از 95 
راضی  نمایشگاه  از  بسیار  کنندگان  شرکت  درصد 
اتفاقات خیلی خوب حضور هیئت از  یکی  بودند. 

 هاي تجاري بود که با هماهنگی مجري، اتاق بازرگانی 
شد.  انجام  تجارت  توسعه  سازمان  و  کاشان 
امیدوارم به عنوان مزیت نمایشگاه تلقی شود. براي 
تاریخ نمایشگاه شرایط ما را در جریان هستید. در 
تاریخی که گرفتیم آبان ماه مشکلاتی داشتیم. تلاش 
کردیم دوستان براي استقرار در غرفه سازي بتوانند 
شروع  از  که  بگیرند  تحویل  را  سالن ها  موقع  به 
ساخت و ساز بود. سعی کردیم فرصت مناسبی در 
بی  سازها  و  ساخت  که  بدهیم  هم  شبانه  تایم 

دغدغه باشد و مشکلی نداشتیم.»
دو  کرد:«  اضافه  فضا  کمبود  به  اشاره  با  کاشفی   
نمایشگاه همزمان بودیم و بالطبع فضاي به اندازه 
نداشتیم. سالن هایی در اختیار داشتیم که شاید به 
نسبت سالن 8 و 9 نبود. همه رضاتمندي نداشتند. 
در واقع محدودیت فضاي سایت نمایشگاهی بود و 
 12 سالن  در  پارسال  که  افرادي  همه  کردیم  سعی 
حضور داشتند را در سالن هاي معتبري مثل 5 و 10 
و 11 فضا دهیم. با توجه به تقاضاهاي شرکت ها در 
فضاي  کردیم.  مهیا  را  نگارستان  چادر  باز  فضاي 
بارندگی  خداروشکر  و  بود   9 و   8 کنار  در  مناسبی 

نداشتیم و مشکلی پیش نیامد.»
شرکت ها  تمامی  از  نظراتی  افزود:«  ادامه  در  وي 
منتقل شد این نمایشگاه را خیلی خوب با بازدید 
انتقاداتی  دوستان  بعضی  دانستند.  مناسب 
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رضایت از نمایشگاه پانزدهم بیش از ٩٥ درصد بود

مصاحبه

فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 
فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

داشتند که در سالن 5 با توجه به حضور مجموعه
 هیا موکتی فضاي فرشی نیست و من اعلام کردم 
به همه  نمایشگاه چهارگانه است. لازم است  این 
و  بود  کلونی موکتی ها   5 از سالن  بپردازیم. بخضی 
بقیه در اختیار فرش ماشینی است. 90 درصد سالن

 ها در اختیار فرش ماشینی است. سالن هاي 10، 11، 
، 6 و 8 و 9 صرفا فرش ماشینی و صنایع   7 ،29
وابسته بود. سعی شد داخل سالن 5 شرکت هاي 
فیدبک   5 سالن  در  که  چیزي  دیده شوند.  فرشی 
بازدید خوبی داشتند.  آخر هفته همه  در  داشتیم، 
انتظارات به حق و اصولی هم در جلسات جداگانه 
تا  شود.  حل  آینده  سال  براي  تا  می شود  بررسی 

نمایشگاه مطلوبیت بیشتري داشته باشد.»

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 

آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 

باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»

کاشفی درباره نمایشگاه سال بعد ادامه داد:«براي 
سالن هاي  از  شد،  مقرر  که  آنطور  آینده  سال 
که  بیشتري  متراژ هاي  هم  تا  برخورداریم  بیشتري 
همه  تا  باشد  اختیار  در  شده  درخواست 
سالن ها  تمام  از  و  دهند  ارائه  را  محصولاتشان 
شرکت ها  همه  دغدغه  تنها  این  شود.  استفاده 
داشته  برداري  بهره  بیشترین  بتوانیم  که  است 
باشیم. از همه آن ها که شرکت کردند تشکر می کنم 
داده  انجام  را  مناسب  برداري  بهره  امیدوارم  و 
به سهم خودم  آرزو می کنم.  را  بهترین ها  و  باشند 

دست تک تک تان را می بوسم.»
سال  تا  ماشینی  فرش  نمایشگاه  مجري  گفته  به 
تعرفه  نداشتیم.  را  اسپانسر  گرفتن  اجازه  گذشته 
دو برابري بود که تقسیم می شد و علاوه بر غرفه 

امسال  می شد.  اضافه  آن ها  متراژ  به  ویژه  هاي 
دریافت  اجازه  مجري  به  المللی  بین  نمایشگاه 
درصد   15 می توانستیم  و  است.  داده  اسپانسر 
انتخاب  اسپانسر  عنوان  به  را  کنندگان  شرکت 
کنیم. با توافق و تفاهم حدود 25 شرکت انتخاب 
شدند. اگر به نمایشگاه هاي دیگر دقت کنند مبالغ 
صنعت  در  می شود.  دریافت  بالایی  بسیار 
ساختمان اسپانسر یک میلیارد شروع می شد.. که 
رسمی و قانونی است. ما در تبلیغات و بیلبوردها 

لوگوي حامیان را درج کردیم.
مدیرعامل اوراسیا نوید در ادامه اضافه کرد:« می 

و  کنیم  مشخص  را  اسپانسري  نقاط  توانستیم 
دهیم.ولی  انجام  اساس  آن  بر  را  غرفه ها  استقرار 
بالایی  سابقه  که  شرکت هایی  ما  نظر  به  چون 
این  باشند،  داشته  را  خود  لوکیشن  باید  داشتند 
هزینه  و  شد  انتخاب  ملاحظات  اساس  بر  مکان 
اسپانسري هم تعیین شد. از 15 میلیون تومان تا 
که.  داشتیم  اسپانسري  هزینه  تومان  میلیون   200

در بخش هاي مختلف هزینه شد.»
شوراي  پیش  سال  سه  از  اینکه  به  اشاره  با  وي 
رسیدند،  بندي  رتبه  تصمیم  به  سیاست گذاري 

اساس  بر  رتبه  و  شاخص  بخش  داد:«  ادامه 
نداشتیم.  زیادي  تغییرات  شد.  مشخص  امتیازها 
اگر جابه جایی بوده مبتنی بر آن بوده است. البته 
بوده  9  و7  و   8 رتبه بندي در سالن هاي  مبناي 
نداشت.  خاصی  جاذبه  دیگر  سالن هاي  است. 
اساس  بر  لوکیشن  دیگر  سالن هاي  در  بخصوص 
جایی بود که در سنوات گذشته حضور داشتند. در 
نمایشگاه هاي جهانی مثل دموتکس هم بر همین 
اساس است و جاي غرفه را نگه می دارند تا پول 
واریز شود.همه جا به شرکت هاي بزرگ این توجه 
حفظ  را  خود  لوکیشن  بتوانند  که  می شود  داده 
کنند . اگر لازم باشد در سنوات بعد دسته بندي 
باید شوراي سیاست گذاري مصوب  گیرد،  صورت 
کنار  در  از حضور  هم  بی  گرید  تا شرکت هاي  کند. 

شرکت هاي بزرگ استفاده کنند.»



فرش  نمایشگاه  برگزاري  مجري  کاشفی،  داوود 
از  ماشینی  فرش  نمایشگاه  پایان  در  ماشینی 
نمایشگاه را رضایت بخش خواند و گفت:« در روز 
آخر بازخوردهایی داشتم و می توان گفت بیش از 95 
راضی  نمایشگاه  از  بسیار  کنندگان  شرکت  درصد 
اتفاقات خیلی خوب حضور هیئت از  یکی  بودند. 

 هاي تجاري بود که با هماهنگی مجري، اتاق بازرگانی 
شد.  انجام  تجارت  توسعه  سازمان  و  کاشان 
امیدوارم به عنوان مزیت نمایشگاه تلقی شود. براي 
تاریخ نمایشگاه شرایط ما را در جریان هستید. در 
تاریخی که گرفتیم آبان ماه مشکلاتی داشتیم. تلاش 
کردیم دوستان براي استقرار در غرفه سازي بتوانند 
شروع  از  که  بگیرند  تحویل  را  سالن ها  موقع  به 
ساخت و ساز بود. سعی کردیم فرصت مناسبی در 
بی  سازها  و  ساخت  که  بدهیم  هم  شبانه  تایم 

دغدغه باشد و مشکلی نداشتیم.»
دو  کرد:«  اضافه  فضا  کمبود  به  اشاره  با  کاشفی   
نمایشگاه همزمان بودیم و بالطبع فضاي به اندازه 
نداشتیم. سالن هایی در اختیار داشتیم که شاید به 
نسبت سالن 8 و 9 نبود. همه رضاتمندي نداشتند. 
در واقع محدودیت فضاي سایت نمایشگاهی بود و 
 12 سالن  در  پارسال  که  افرادي  همه  کردیم  سعی 
حضور داشتند را در سالن هاي معتبري مثل 5 و 10 
و 11 فضا دهیم. با توجه به تقاضاهاي شرکت ها در 
فضاي  کردیم.  مهیا  را  نگارستان  چادر  باز  فضاي 
بارندگی  خداروشکر  و  بود   9 و   8 کنار  در  مناسبی 

نداشتیم و مشکلی پیش نیامد.»
شرکت ها  تمامی  از  نظراتی  افزود:«  ادامه  در  وي 
منتقل شد این نمایشگاه را خیلی خوب با بازدید 
انتقاداتی  دوستان  بعضی  دانستند.  مناسب 
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فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 
فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

داشتند که در سالن 5 با توجه به حضور مجموعه
 هیا موکتی فضاي فرشی نیست و من اعلام کردم 
به همه  نمایشگاه چهارگانه است. لازم است  این 
و  بود  کلونی موکتی ها   5 از سالن  بپردازیم. بخضی 
بقیه در اختیار فرش ماشینی است. 90 درصد سالن

 ها در اختیار فرش ماشینی است. سالن هاي 10، 11، 
، 6 و 8 و 9 صرفا فرش ماشینی و صنایع   7 ،29
وابسته بود. سعی شد داخل سالن 5 شرکت هاي 
فیدبک   5 سالن  در  که  چیزي  دیده شوند.  فرشی 
بازدید خوبی داشتند.  آخر هفته همه  در  داشتیم، 
انتظارات به حق و اصولی هم در جلسات جداگانه 
تا  شود.  حل  آینده  سال  براي  تا  می شود  بررسی 

نمایشگاه مطلوبیت بیشتري داشته باشد.»

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 
آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 
باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»

کاشفی درباره نمایشگاه سال بعد ادامه داد:«براي 
سالن هاي  از  شد،  مقرر  که  آنطور  آینده  سال 
که  بیشتري  متراژ هاي  هم  تا  برخورداریم  بیشتري 
همه  تا  باشد  اختیار  در  شده  درخواست 
سالن ها  تمام  از  و  دهند  ارائه  را  محصولاتشان 
شرکت ها  همه  دغدغه  تنها  این  شود.  استفاده 
داشته  برداري  بهره  بیشترین  بتوانیم  که  است 
باشیم. از همه آن ها که شرکت کردند تشکر می کنم 
داده  انجام  را  مناسب  برداري  بهره  امیدوارم  و 
به سهم خودم  آرزو می کنم.  را  بهترین ها  و  باشند 

دست تک تک تان را می بوسم.»
سال  تا  ماشینی  فرش  نمایشگاه  مجري  گفته  به 
تعرفه  نداشتیم.  را  اسپانسر  گرفتن  اجازه  گذشته 
دو برابري بود که تقسیم می شد و علاوه بر غرفه 

امسال  می شد.  اضافه  آن ها  متراژ  به  ویژه  هاي 
دریافت  اجازه  مجري  به  المللی  بین  نمایشگاه 
درصد   15 می توانستیم  و  است.  داده  اسپانسر 
انتخاب  اسپانسر  عنوان  به  را  کنندگان  شرکت 
کنیم. با توافق و تفاهم حدود 25 شرکت انتخاب 
شدند. اگر به نمایشگاه هاي دیگر دقت کنند مبالغ 
صنعت  در  می شود.  دریافت  بالایی  بسیار 
ساختمان اسپانسر یک میلیارد شروع می شد.. که 
رسمی و قانونی است. ما در تبلیغات و بیلبوردها 

لوگوي حامیان را درج کردیم.
مدیرعامل اوراسیا نوید در ادامه اضافه کرد:« می 

و  کنیم  مشخص  را  اسپانسري  نقاط  توانستیم 
دهیم.ولی  انجام  اساس  آن  بر  را  غرفه ها  استقرار 
بالایی  سابقه  که  شرکت هایی  ما  نظر  به  چون 
این  باشند،  داشته  را  خود  لوکیشن  باید  داشتند 
هزینه  و  شد  انتخاب  ملاحظات  اساس  بر  مکان 
اسپانسري هم تعیین شد. از 15 میلیون تومان تا 
که.  داشتیم  اسپانسري  هزینه  تومان  میلیون   200

در بخش هاي مختلف هزینه شد.»
شوراي  پیش  سال  سه  از  اینکه  به  اشاره  با  وي 
رسیدند،  بندي  رتبه  تصمیم  به  سیاست گذاري 

اساس  بر  رتبه  و  شاخص  بخش  داد:«  ادامه 
نداشتیم.  زیادي  تغییرات  شد.  مشخص  امتیازها 
اگر جابه جایی بوده مبتنی بر آن بوده است. البته 
بوده  9  و7  و   8 رتبه بندي در سالن هاي  مبناي 
نداشت.  خاصی  جاذبه  دیگر  سالن هاي  است. 
اساس  بر  لوکیشن  دیگر  سالن هاي  در  بخصوص 
جایی بود که در سنوات گذشته حضور داشتند. در 
نمایشگاه هاي جهانی مثل دموتکس هم بر همین 
اساس است و جاي غرفه را نگه می دارند تا پول 
واریز شود.همه جا به شرکت هاي بزرگ این توجه 
حفظ  را  خود  لوکیشن  بتوانند  که  می شود  داده 
کنند . اگر لازم باشد در سنوات بعد دسته بندي 
باید شوراي سیاست گذاري مصوب  گیرد،  صورت 
کنار  در  از حضور  هم  بی  گرید  تا شرکت هاي  کند. 

شرکت هاي بزرگ استفاده کنند.»
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فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 
فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

 3 روزهاي  از  ماشینی  فرش  بین المللی  نمایشگاه 
الی 6 مهرماه در محل نمایشگاه دائمی تهران برگزار 
تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  شد. محمود 
بین المللی  نمایشگاه  پانزدهمین  ماشینی،  فرش 
این  توسعه  براي  گام ها  مؤثرترین  یکی  را  فرش 
صنعت دانست و گفت: نمایشگاه بین المللی فرش 
امسال با 20 درصد توسعه نقش مؤثري در توسعه 

این صنعت ایفا می کند.
نائب رئیس اتاق بازرگانی کاشان افزود: با توجه به 
و  فضا  امسال  فرش  بین المللی  نمایشگاه  اینکه 
غرفه بیشتري را به خود اختصاص داده است ولی 
باز نیاز به غرفه هاي بیشتر داشتیم که فراهم نشد.

بسیار  را  فرش  کنندگان  تولید  شرایط  تولایی 
از  کنندگان  تولید  کرد:  تصریح  و  دانست  مطلوب 
صادراتی  ظرفیت  و  برتري  کیفیت،  تولید،  لحاظ 
شرایط خوبی را سپري می کنند و جا دارد که ما این 
کالا را که علاوه بر تأمین نیاز داخلی توانسته است 
ارائه  نیز  دنیا  نقاط  اقصی  به  کیفیتی  با  صادرات 

دهد حمایت کنیم.
فرش  کنندگان  تولید  به  باید  ما  کرد:  اضافه  وي 
افتخار کنیم و آنها را تشویق و ترغیب کنیم و خادم 
در  را  اقتصاد  پویایی  همیشه  تا  باشم  عزیزان  این 

کشور تأمین کنیم.
به گفته وي اقتصاد کشور با وجود این صنعتگران 
زنده می ماند و کالایی تولید می کند که نه تنها نیاز 
داخل را مرتفع می کند بلکه دنیا نیز آن را به عنوان 

کالاي با کیفیت می شناسد.
و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  رئیس  نائب 
ماشینی  فرش  صادرات  گفت:  کاشان  کشاورزي 
سالانه حدود 300 تا 350 میلیون دلار بوده که می

محصول  این  به  توجه  و  ریزي  برنامه  با   توان 
صادراتش را سالانه میتوان به 1 میلیارد دلار رساند. 

۲۰ درصد توسعه در نمایشگاه بین المللی فرش تهران داشتیم

بالغ بر 80 درصد صنعت فرش ماشینی در منطقه 
کاشان و آران و بیدگل تولید می شود و به همین 
تناسب نیز تولید کنندگان این منطقه در نمایشگاه 

شرکت دارند.
از  بلژیک  تا حدودي  و  مصر  ترکیه  تولایی  گفته  به 
هستند،  ماشینی  فرش  تولید  در  ما  اصلی  رقباي 
ولی فرش ماشینی تولید ایران به دلیل بهره وري و 
جایگاه  دارد  جهانی  بازار  در  که  قیمت  و  کیفیت 
ماشینی  دارد. فرش  رقباي خود  به  خوبی نسبت 
بهترین  ریز و ظریف که دارد  بافت  به دلیل  ایرانی 
جهان  کل  در  که  دنیاست  در  تولیدي  محصول 

شهره بود.
ماشینی  فرش  تولیدکنندگان  ملی  اتحادیه  رئیس 
درباره عمده ترین خریداران فرش ماشینی ایرانی نیز 
دلیل  به  ایرانی  ماشینی  فرش  کرد:  نشان  خاطر 
در  مورد پسند مسلمانان  دارد  که  نگاري  و  نقش 
جهان است و خریداران ما در کشور هاي مختلف از 
اما عمده ترین خریداران  تا کانادا هستند،  استرالیا 
ما در کشور هاي همسایه، کشور هاي حاشیه خلیج 

فارس هستند.

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 
آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 
باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»



داوود کاشفی، مجري برگزاري نمایشگا ه  کفپوش
وابسته  صنایع  و  ماشینی  فرش  موکت،   ها، 
درباره برگزاري این دوره نمایشگاه گفت: با کمک 
آقاي تولایی و شوراي سیاست گذاري نمایشگاه، 
و  آوردیم  به دست  نمایشگاه  براي  تاریخ خوبی 
و  چین  از  باشد.  برپاري  نمایشگاه  امیدواریم 
 150 مجموع  در  و  داریم  مستقل  غرفه  ترکیه 
براي  دارند.  غرفه  نمایشگاه  این  در  شرکت 
انجام  اقداماتی  نیز  تجاري  هیئت هاي  حضور 
شده است که شوراي سیاست گذاري نمایشگاه 
سازمان  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  از  متشکل 

توسعه تجارت هماهنگی هایی داشته است. 
به گفته کاشفی تاریخ نمایشگاه شانزدهم فرش 
ماشینی را در مردادماه مشخص کرده اند که در 
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در نمایشگاه پانزدهم، ۱۵۰ غرفه از ایران و کشورهای چین و ترکیه حضور دارند

مصاحبه

فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 
فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

حال هماهنگی و مذاکره هستیم تا به 15 مهرماه 
با  و  تولایی  آقاي  توسط  مذاکراتی  شود.  منتقل 
که  گرفته  صورت  تجارت  توسعه  سازمان 
هستیم  تلاش  در  برسد.ما  نتیجه  به  امیدواریم 
اختیار  در  بیشتري  فضاي  آینده  سال  براي 
داشته باشیم تا همه بتوانند غرفه و اندازه مورد 

نظر خود را داشته باشند. 

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 
آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 
باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»



مسعود ابریشمی، فعال اقتصادی در حوزه مواد اولیه 

فرش ماشینی:

دولت سه مشکل عمده به وجود آورده است. اولین 
مساله تعهد ارزي است. البته در همه دنیا موظف 
هستند ارز حاصل از صادرات را برگردانند اما باید راه

 هایی باشد که قابل انجام باشد. بخشی از صادرات به 
همسایگان ریالی است. باید توجه شود این فروش 

ریالی به نرخ ارز باشد.
دیگر مشکل دستورالعمل جدید بانک مرکزي است. 
528 کالا را از ارز نیمایی خارج کرده که ناخودآگاه به 
سمت ارز حاصل از صادرات می روند. وادرات شمش 

طلا و کالاهاي گرانبها به جاي ارز هم مطرح است.
معضل بعدي متاسفانه محدودیت بانک مرکزي و 
صمت براي واردات است. محدودیت 85  درصدي 
دو سال گذشته و 125 درصدي براي تولیدکنندگان 
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محدودیت واردات تولیدک�نندگان
باعث محدودیت تولید و تورم می شود 

مصاحبه

فرش  تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس  تولایی،  محمود 
ماشینی، پس از پایان نمایشگاه با اشاره به چالش 

فرش  نمایشگاه  گفت:«  پانزدهم  نمایشگاه  هاي 
تغییراتی  نمایشگاه  این  رسید.  پایان  به  ماشینی 
داشت. مشکلاتی داشتیم. مثلا تاریخ نمایشگاه سه 
بار تغییر کرد. سایت نمایشگاهی را ما نامه مکتوب 
دادیم و قول دادند تا کل سایت در اختیارمان باشد. 
برگزار  العاده شلوغ  با یک نمایشگاه فوق  اما همراه 
شد. ما مجبور شدیم تاریخ نمایشگاه را از بهمن به 
آبان بیاوریم که نزدیک به تاریخ 17 سال قبل باشد، 
حتی تا روز آخر قطعیت زمانی نداشتیم. براي دعوت 
رایزن هاي  با  هماهنگی  و  تلاش ها  علی رغم  تجار  از 
با  داشتیم.  زمان  روز  بیست  تنها  سفرا،  و  بازرگانی 
و  داشتیم  خوبی  همکاري  تجارت  توسعه  سازمان 
براي تجاري که دعوت کردیم دو تا سه شب در هتل 
آزادي اقامت گرفتیم.در این زمان کوتاه تلاش زیادي 
داشتیم ولی قطعا مطلوب ما و غرفه داران نبوده و 

بهتر هم می تواند رقم بخورد. محدودیت هاي خاص 
خودمان را داشتیم.»

ملی  اتحادیه  و  کاشان  بازرگانی  اتاق  تولایی  گفته  به 
شوراي  عنوان  به  ماشینی،  فرش  تولیدکنندگان 
است  سال  چندین  نمایشگاه  سیاست گذاري 
موضوعات مطرح شده را در شورا بررسی می کند و 
تمامی  بوده  این  بر  سعی  می رساند.  تصویب  به 
مدیران  با  مذاکرات سنگینی  کنیم.  توجه  را  نظرات 
نمایشگاه داشتیم و براي اولین بار سالن نگارستان 
خوبی  فضاي  که  کردیم  برپا  چادري  صورت  به  را 
در  بیشتري  بعد فضاي  در سال  امیدواریم  داشت. 

اختیار داشته باشیم.
برنامه هاي  درباره  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نائب 
جلسات  نمایشگاه  گفت:«در  نمایشگاه  چنبی 
براي  صمت  وزیر  آقاي  از  داشتیم.  خوبی  پیرامونی 
افتتاحیه دعوت شد که به دلیل مشکلاتی نیامدند 
دوستانی  و  شد  مکاتبه  وزیر  دفتر  با  بار  چندین  و 

باشند.  داشته  بازدید  ایشان  تا  شدند،  واسطه 
تشکر می کنیم که آمدند تا ظرفیت فرش ماشینی و 
موکت را بشناسند.  افرادي بودند که قبلا اعتنایی 
نداشتند اما الان در جلسات حضور مستمر دارند 
خورده  رقم  که  اتفاقی  این  می کنند.  مشارکت  و 

حاصل زحمت دوستان است . »
برنامه  ولی  یافت  پایان  نمایشگاه  داد:«  ادامه  وي 
آغاز می شود.  امروز  از  بعدي  نمایشگاه  براي  ریزي 
کنند.  مطرح  را  خود  نظرات  نقطه  دوستان 
ساختار  یک  با  دولتی  سایت  یک  در  نمایشگاه 
و  تجارت  توسعه  سازمان  سنگین  بروکراسی 
اینکه  می شود.  برگزار  نمایشگاهی  سازمان 
حق  در  لطفی  کم  باشد  سه  ساعت  تا  نمایشگاه 
اینجا  در  شب  ده  ساعت  تا  وقتی  است.  مردم 
کنسرت برگزار می شود، براي اقتصاد کشور ترافیک 
گل  وقت  قولی  به  ندارند.  فرصت  و  شده  بهانه 
نمایشگاه، آن تعطیل می شود و غرفه داران هنوز 
مشتري دارند اما برق قطع می شود، شان ما حفظ 

نمی شود.»
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان فرش ماشینی درباره 
افزود:« در چینش غرفه ها سعی  جانمایی غرفه ها 
کردیم به هیچ عنوان توصیه اي از جانب من براي 
گذشته  را شورا سال  است. ضوابطی  نبوده  کسی 
ابلاغ کرده و بر اساس آن در یک فضاي خنثی بدون 
جانبداري امتیازبندي شده اند. ممکن است غرفه 
باشد.  نکرده  شرکت  بندي  امتیاز  در  خودش  اي 
مبناي غرفه ها همان سال گذشته است و تغییرات 
نمایشگاه هاي  شرایط  از  یکی  است.  نبوده  جدي 
دنیا هم این است که جاي غرفه ثابت بماند و اگر 

عیب و ایرادي دیدند، بررسی شود.»

معاونین  حضور  نمایشگاه  این  در  وي  گفته  به 
وزارت صمت و رئیس کمیسیون صنایع مجلس را 

دو روز کامل داشتیم تا دوستان مشکلات را مطرح 
مطرح  وزیر  با  شخصا  نیز  متعددي  موارد  کردند. 
شود.  ارائه  ایشان  به  مکتوب  شد  قرار  که  کردیم 
امیدواریم سال بعد نمایشگاه بهتري باشد و پرچم 
بهترین فرش ماشینی جهان را به اهتزاز دربیاوریم.

سال  از  که  نکته اي  داد:«  ادامه  پایان  در  تولایی 
در  ما  وضعیت  بودیم،  پیگیر  جدي  گذشته 
رویدادهاي  در  ما  همکاري  است.  بوده  دموتکس 
دموتکس خاورمیانه همواره خوب بوده است. در 
نشستی که با غرفه گذاران دموتکس در این محل 
داشتیم، امیدواریم یک رویداد خوب بین المللی در 
دوبی داشته باشیم که ظرفیت خوبی براي صادرات 
کردیم  تلاش  هم  استانبول  براي  باشیم.  داشته 
که  دلایلی  به  باشیم  داشته  خوبی  هماهنگی هاي 
امیدوارم  که  افتاد  اتفاقاتی  کنم  ذکر  نمی خواهم 
نتیجه خوبی براي دوستانی که غرفه دارند حاصل 
دوستان  تا  بودیم  همگرایی  دنبال  به  ما  شود. 
داریم  آرزو  باشند.  داشته  برابري  و  بهتر  و  شرایط 
با همکاري دوستان داشته  را  تجمیع نمایشگاه ها 
هزینه  و  شده  زیاد  نمایشگاه ها  تعداد  باشیم. 
سنگینی به همکاران تحمیل می کند. یک سوم این 
نمایشگاه  سه  از  بیش  است.  زیادي  نمایشگاه ها 

خارجی نداشته باشیم.»

گذاشتند. که باعث محدودیت تولید، تورم و کندي 
سرعت تولید می شود.

سود  بچرخد،  تندتر  اقتصاد  و  تولید  چرخ  هرچه 
این  پایین می آید. علت  تورم  و  وارد شده  بیشتري 
تراز  این  دلیل  است.  منفی  تجاري  تراز  محدودیت 
تجاري خروج ارز بخاطر عدم اطمینان مردم به اقتصاد 
اتاق  کردند.  خارج  کشور  از  را  سرمایه ها  که  است 
بازرگانی و حاکمیت باید فکري براي این مشکل کنند.



وحید حریری، رئیس هیأت مدیره جامعه متخصصین 

نساجی ایران:

گذشته  سال  به  نسبت  ماشینی  فرش  نمایشگاه 
بسیار خوب و بزرگ تر شده است. با توجه به ارتباط 
انتظار  آن،  تاریخی  سابقه  و  فرش  با  ایران  کشور 
به  امیوارم  می رود.  هم  این  از  بهتر  نمایشگاهی 
جایگاه واقعی فرش ایرانی برسد که بالطبع یکی از 
بین  قیمت  دارد  وجود  که  چالش هایی  مهمترین 

لحاظ  به  همیشه  ایران  فرش  چون  است.  المللی 
صادرات اهمیت داشته است.

نیاز است ما روابط خوبی داشته باشیم و با تعامل 
کنیم.  فراهم  را  صادرات  زمینه  کشورها  دیگر  با 
صادرات ما مقدار ناچیزي دارد. باید سطح کارمان 
تخصص  و  دانش  اینکه  براي  و  ببریم  بالا  را 
صنعتگران ما خیلی بالاتر از کشورهاي دیگر است. 
فرش با هنر ایرانی آمیخته است. صاحبان صنایع ما 
هنرمند هم هستند طوري که انواع نقش و نگار و 

طرح هاي مختلف را می توانیم ببینیم.
نقصی  متخصصین  و  صنایع  صاحبان  بعد  از  ما 
ایرانی جزئی از فرهنگ ما است. نیاز  نداریم. فرش 
است روابط بین المللی را تغییر دهیم تا به بازارهاي 
مسائل  و  فرش  انتقال  براي  کنیم.  نفوذ  جهانی 
المللی  بین  سطح  در  بزرگی  ریسک هاي  ما  تجاري 
هموار  را  مسیر  باید  که  مسئولینی  هستیم.  روبرو 
صادرات  دغدغه  بدون  صنایع  صاحبان  تا  کنند 

کنند.
ما است.  از معضلات  یکی  انسانی  منابع  مدیریت 
تاکنون به نیروي انسانی مثل سرمایه نگاه نکردیم. 
کمبود  با  که  است  این  مشکلات  از  یکی  بنابراین 
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مصاحبه

به نیروی انسانی مثل سرمایه نگاه نکردیم

نیروي متخصص روبرو هستیم و نیروها انگیزه لازم 
براي کار در تخصص خود و فعالیت در ایران ندارند 
شغل  دنبال  و  شده  خارج  نساجی  صنعت  از  یا 
جامعه  در  ما  وظایف  از  یکی  می روند.  دیگري 
متخصصین این است که هویت بخشی در دانشگاه
به  نسبت  را  دانشجویان  انگیزه  و  کنیم  ایجاد   ها 
ایرانتکس  در  کنیم.  بیشتر  نساجی  و صنایع  کشور 
انگیزه  تا  کردیم  مشغول  را  جوان  نیروي   50  ،40

دهیم. همه باید دست به دست هم دهند.
جامعه متخصصین وظیفه سنگین ارتباط دانشگاه 
داشته  منطقی  دارد.ارتباط  را  دولت  و  صنعت  و 
باشیم. ما با توجه به سابقه نساجی ایران، هنوز در 
برگزار نمایشگاه با اندازه ي ایران فاصله داریم. باید 

به جایگاه واقعی خودمان برسیم.
لذت می برم از دیدن طرح هاي مختلف و فرش هاي 
شبه ابریشم و این علاقه صاحبان صنایع که به من 

انگیزه می دهد.



و  ماشینی  فرش  فعال  آذرباد،  عباس  یادداشت 

کارشناس آهار و تکمیل فرش

ماشینی  فرش  المللی   بین  نمایشگاه  پانزدهمین 
تهران از 3 تا 6 آبان 1402 برگزار شد.  رشد کیفی و 
نمایشگاه  این  در  شده  ارائه  محصولات  تنوع 
حکایت از پویایی و تلاش صنعتگران و متخصصان 

این صنعت عظیم دارد. 
در  آهار  و  تکمیل  اولیه  بررسی  به  متن  این  در 

نمایشگاه پانزدهم می پردازیم.
 

سه محور اصلی:
 

1    مقایسه کلی  محصولات ارائه شده در نمایشگاه 
امسال با نمایشگاه سال قبل

با  شرکت  هر  شده  ارائه  محصولات  مقایسه   2
محصولات سال قبل  همان شرکت 

3  مقایسه کلی محصولات ارائه شده در نمایشگاه 
امسال با تولیدات مشابه ترك 

الف )جامعه آماري ارزیابی شده شامل 20 شرکت 
و  آهار  8 شرکت عملیات  که  نمایشگاه  در  حاضر 
تکمیل اختصاصی ( درون مجموعه ) و 12 شرکت 

از طریق برون سپاري انجام می دهند .

ب) از این تعداد 12 شرکت سبد کامل محصولات 
از فرش شانه پایین تا فرش هاي ریز بافت داشته و 
ویسکوز  نخ  با  شده  بافته  فرش هاي  شرکت    10

دارند .
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رشد بخش آهار و تکمیل در نمایشگاه پانزدهم

یادداشت

ج) شاخص هاي ارزیابی :
_شیرینگ 

_پرزدهی روي فرش
_کیفیت چسب 

_تناسب نوع چسب با نوع بافت و نوع نخ خاب 
مصرفی

_ابعاد و فرش 
_زیگزاگ
_ریشه  

_زیبایی دور دوزي و زیگزاگ و ریشه 
_نوآوري و خلاقیت 

_انتظارات مشتري از فرشهاي ویسکوز 

در مجموع و به صورت کلی از نظر شاخص کیفی 
عملیات تکمیل و آهار با توجه به موارد ذکر شده 
قبل  نسبت سال  درصدي   10 ارتقا، حدود  شاهد 
ضعف  همچنان  ؛  نسبی  بهبود  علیرغم   و  بوده 
بزرگ فرش هاي ماشینی در حوزه آهار و تکمیل . 
عدم توجه به ظرافت و زیبایی دور دوزي زیگزاگ و 
ریشه و در مواردي هم عدم تناسب نوع چسب با 

نوع نخ خاب و نوع بافت هستیم.
در مورد فرش هاي ترکیبی نخ خاب ویسکوز  از نظر 
عملیات آهار و تکمیل در اکثر شرکت ها نیاز هست 

که به صورت حرفه ایی و تخصصی اقدام نمایند .
فرش هاي  بفرد   منحصر  قابلیت هاي  به  توجه  با 
... امید است که با  ایرانی در حوزه بافت؛ طرح و 
صنعت  صاحبان  و  مدیران  ویژه   نگاه  و  رویکرد 
فرش ماشینی شاهد کیفیت حداکثري به صورت 
همه جانبه در عملیات آهار و تکمیل هم باشیم تا 

در بازار جهانی به شایستگی از رقبا، عبور کنیم.
و  با شرح جزئیات  ؛  علمی  نتایج  سعی می شود 

نمودارهاي مقایسه ایی این تحقیق منتشر شود.



از  یکی  ارزي  سپاري  پیمان  قانون  یا  ارزي  تعهد 
است.  ماشینی  فرش  صادرکنندگان  روز  مشکلات 
بین  مالی  تراکنش  مشکلات  و  تحریم  شرایط 
صادرکنندگان و مشتریان خارجی محدویت فراوانی 
تعهد  قانون  است.  کرده  ایجاد  براي صادرکنندگان 
جمله  از  محدودیت هایی  و  آن  کوتاه  زمان  و  ارزي 
تعلیق کارت بازرگانی براي آن ها باعث شده رغبت 
با  رابطه  همین  در  باشد.  کمتر  صادرات  براي 
پانزدهم  نمایشگاه  در  مسئولان  و  تولیدکنندگان 

فرش ماشینی صحبت کردیم.  
محمد مهدي برادران، معاون وزارت صمت با اعلام 
این خبر که بالغ بر 130 میلیون دلار صادرات فرش 
ماشینی و 90 میلیون متر مربع تولید در شش ماهه 
اول امسال داشتیم که رشد یازده درصدي داشته 
پویایی صنعت فرش ماشینی،  کرد:«  است، اضافه 
مرهون تلاش جامعه صنعتی آن است. رقابت بین 
شرکت ها و همکاري در کسب بازارهاي جهانی چه 
در کشورهاي مسلمان چه در دیگر کشورها و حتی 

چین صادرات خوبی داریم.»
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رفغ تعهد ارزی سرطان بزرگی برای صادرات خواهد شد

رفع  صادرکنندگان،  اصلی  دغدغه  برادران  گفته  به 
تعهد ارزي به شیوه فعلی است. صاحبان صنعت 
می خواهند صادرات بیشتري داشته باشند و ارز را 
کشور  ارز  به  که  صادرکننده اي  براي  اما  برگردانند، 
همسایه صادرات داشتند، نباید تکلیف کرد که آن 
را به دلار تبدیل کن  این تکلیف منصفانه اي نیست. 
بخاطر این قوانین حجمی از بازار را از دست دادیم.

معاون وزیر صمت ادامه داد:« از نظام ارزي کشور 
تقاضا کردیم براي رفع تعهد ارزي سهل گیري شود. 
باید اجازه دهند که تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
است.  نفع کشور  به  که  کنند  کالاها صادر  راحت تر 
خصوصا اینکه صنعت نساجی و فرش ماشینی نرخ 
نرخ  الان  است.  داده  افزایش  را  کشور  اشتغال 
بیکاري به کانال هفت رفته و امیدواریم در پاییز باز 

هم کاهش یابد.»
بختیاري، مدیر فرش توس مشهد با ذکر این نکته 
که رفع تعهدات ارزي موجبات ناراحتی ما را ایجاد 
کرده می گوید:« کسی کمکی به رفع آن نمی کند. اگر 
تعهدات ارزي به این شکل نباشد، صادرات بیشتر 

می شود. به نظر من اگر ارز نیمایی به صنعت فرش 
ندهند تا تعهد ارزي براي ما ایجاد نشود.»

عضو  و  کرمانشاه  نماینده  رشیدي،  محمد 
این اصل  به  اشاره  با  کمیسیون کشاورزي مجلس 
براي همه  ارزي مشکل جدي  تعهد  رفع  بحث  که 
صادرکنندگان شده  گفت:« صادرکنندگان در شرایط 
و  شده  تعلیق  بازرگانی  کارت هاي  هستند.  سختی 
است.مسأله  شده  جدي  مشکل  دچار  صادرات 
دیگر ارز تخصیصی براي واردات ماشین آلات است. 
و  افتاد  تعویق  به  ماه  چند  تخصیصی  ارز  این 
شدند.  متحمل  خسارت هایی  تولیدکنندگان 
تاخیر  به  بستند  خارجی  با شرکت  که  قراردادهایی 
خورده و باید جرایم را پرداخت کنند. از طرفی این 
رویکرد ارز تخصیصی براي رفع تعهدات آنها مشکل 
ایجاد کرده است. مجموعه این مشکلات را بانک 
تعامل  و  همکاري  با  باید  صمت  وزارت  و  مرکزي 
مثبت حل کنند. تا این مشکل این صنعت پویا که 

حرف اول را در فرش در دنیا می زند، حل شود.»
به گفته این نماینده مجلس این صنعت در اشتغال 
با  امیدواریم  است.  موثر  و   مهم  بسیار  ارزآوري  و 
با  انشاالله  و  مجلس  نمایندگان  پیگیري هاي 
بانک  و  صمت  وزارت  مدیران  حضور  با  جلساتی 

مرکزي بتوانیم مشکلات را حل کنیم.

عزیز بکتاش، مدیرعامل هلدینگ فرش افشار تعهد 
ارزي را به سرطانی براي صادرات توصیف می کند و 
می گوید:« وقتی تسهیلات بانکی کم باشد، با قانون 
رفع تعهد ارزي صادرات کم شده و باعث شده تا 
.ما  شود.  کم  تولید  و  باشد  داشته  رکود  بازار 
و  خارجی  فروش  و  بازاریابی  هزینه  تولیدکنندگان 
گیران  تصمیم  متاسفانه  ولی  داریم.   .. و  صادرات 
اقتصادي دولت بدون کارشناسی قانون رفع تعهد 
ارزي را گذاشتند. ما می خواهیم ارز برگردد ولی باید 
در  و دولتی  باشد. شرکت خصوصی  نرخی  ارز تک 
با  و  بگذارند  راهکاري  و همچنین  گرفته شود  نظر 

فعالین اقتصادي و اتاق هم نظر باشند تا رفع تعهد 
ارزي حل شود. وظیفه وزارت صمت را بانک مرکزي 
گرفته و قانون غلطی گذاشتند. وظیفه بانک مرکزي 
نظارت بر بانک ها و صندوق ارزي است. متاسفانه 
دست بند و پابندي به دست تولیدکنندگان بسته 

که  شد  خواهد  روشن  آینده  در  آن  نتیجه  که  اند 
سرطان بزرگی براي صادرات است.»

عمده  اینکه  ذکر  با  آسمان  فرش  مدیر  لاجوردي، 
می دهد:«.  ادامه  است  همسایگان  با  ما  صادرات 
متاسفانه مسئولین دولتی همراهی کمرنگی دارند و 
صادرات  کند،  بیشتري  حمایت  صمت  وزارت  اگر 
بیشتري خواهیم داشت. مشکلات رفع تعهد ارزي 
را برنامه ریزي و رفع کنند. ما با عراق، افغانستان و 
را  ماشینی  فرش  صادرات  بیشترین  که  پاکستان 
داریم، مراودات ریالی داریم و از دریافت دلار و یورو 
حمایت  تولیدکنندگان  از  دولت  هستیم.  محروم 
بیشتري کنند. تولیدکنندگان با تمام وجود تولید و 
صادر می کنند. تولید فرش ماشینی خصوصی است 
اگر وزارت نخواهیم وزارت صمت، کاري براي ما کند 
با چه کسی صحبت کنیم؟  ما توانایی این را داریم 
که گلیم خودمان را از آب بکشیم. بیش از دو هزار 
واحد صنعت فرش ماشینی در کشور داریم بیش از 
هزارتا در منطقه کاشان است، دولت باید حمایت 

کند به جاي سد راه شدن!»

به  اشاره  با  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس  سلاح ورزي، 
پاي  و  دست  ارزي،  قوانین  که  نکته  این 
صادرکنندگان را بسته است، می گوید:« دو  مشکل 
اصلی تولیدکنندگان دارند. مشکل اصلی رفع تعهد 
ارزي و پیمان سپاري و شرایط سخت آن است که 
باعث شده بسیاري صادرکنندگان خوب ما دست 
صعوبتی  بعدي  مشکل  باشد.  بسته  بالشان  و 
است که در تامین و تخصیص ارز مواد اولیه دارند 
بازرگانی  اتاق  و  تخصصی  تشکل هاي  طریق  از  که 

پیگیر این مشکلات هستیم.»

زمان  به  اشاه  با  فرهی  فرش  مدیر  فرهی،  علی 
اینطور  را  ارز، مشکلات صادرات  طولانی تخصیص 
صادرات  در  زیادي  مشکلات  می کند:«  توصیف 
داریم به لحاظ حمل و نقل، انتقال پول و ارز مشکل 
داریم. ارز نیمایی هم متاسفانه به سختی تخصیص 
تهیه  ارز  آزاد  بازار  از  مجبوریم  و  می شود  داده 
باید  دولت  است.  کم  بورس  در  کنیم.عرضه 
بتوانند  تولیدکنندگان  و  تجار  و  دهد  ارز  تخصیص 
می دهند  روزه  نود  را  ارز  بیاورند.  اولیه  مواد  سریع 
ولی پرفرم من اعتبار 15 روزه دارد. چجوري نود روزه 
تا  برویم  بانک  باید  هم  بعد  بیاوریم؟  اولیه  مواد 
تامین و حواله شود و آن هم دو ماه طول می کشد 
می برد.  زمان  ماه  شش  ارز  تامین  یک  حدودا  و 
دولت و وزارت صمت  باید اولویت بندي کالاها را 

تعیین کنند.»

اسلامی  انقلاب  فراکسیون  دبیر  آزادي خواه،  احد 
مجلس تاکید می کند:« کیفیت کار نباید به گونه اي 
مواجه  جدي  چالش  با  ما  صادرکننده  که  باشد 
که  شده  گونه اي  به  ارزي  تعهد  رفع  امروز  شود. 
صادرکننده را با چالش بزرگی روبرو کرده است. ما 
نیاز به بروزرسانی داریم که رضایتمندي دو طرف را 
به جا بیاوریم. از طرفی دولت و بانک مرکزي ارز را 
دریافت کنند و از طرفی صادرکننده بتواند پرداخت 
کند و به گونه اي نباشد که صادرکنندگان کم شوند 
بازرگانی  کارت هاي  ارزي  تعهد  بزرگ  مانع  بخاطر  و 

ابطال و حساب هاي صادرکنندگان توقیف شود.»
به  که  این است  راه ها  بهترین  از  یکی  گفته وي  به 
مدل  باید  شود.  واردات  و  صادرات  تهاتر  صورت 

هاي دیگر هم جایگزین کنیم. آنچه مهم است اینکه 
صادرکنندگان از مدیریت تعهد ارزي رضایت ندارند 
و این نگران کننده است و انگیزه را در درازمدت از 

صادرکننده می گیرد. 



از  یکی  ارزي  سپاري  پیمان  قانون  یا  ارزي  تعهد 
است.  ماشینی  فرش  صادرکنندگان  روز  مشکلات 
بین  مالی  تراکنش  مشکلات  و  تحریم  شرایط 
صادرکنندگان و مشتریان خارجی محدویت فراوانی 
تعهد  قانون  است.  کرده  ایجاد  براي صادرکنندگان 
جمله  از  محدودیت هایی  و  آن  کوتاه  زمان  و  ارزي 
تعلیق کارت بازرگانی براي آن ها باعث شده رغبت 
با  رابطه  همین  در  باشد.  کمتر  صادرات  براي 
پانزدهم  نمایشگاه  در  مسئولان  و  تولیدکنندگان 

فرش ماشینی صحبت کردیم.  
محمد مهدي برادران، معاون وزارت صمت با اعلام 
این خبر که بالغ بر 130 میلیون دلار صادرات فرش 
ماشینی و 90 میلیون متر مربع تولید در شش ماهه 
اول امسال داشتیم که رشد یازده درصدي داشته 
پویایی صنعت فرش ماشینی،  کرد:«  است، اضافه 
مرهون تلاش جامعه صنعتی آن است. رقابت بین 
شرکت ها و همکاري در کسب بازارهاي جهانی چه 
در کشورهاي مسلمان چه در دیگر کشورها و حتی 

چین صادرات خوبی داریم.»

رفع  صادرکنندگان،  اصلی  دغدغه  برادران  گفته  به 
تعهد ارزي به شیوه فعلی است. صاحبان صنعت 
می خواهند صادرات بیشتري داشته باشند و ارز را 
کشور  ارز  به  که  صادرکننده اي  براي  اما  برگردانند، 
همسایه صادرات داشتند، نباید تکلیف کرد که آن 
را به دلار تبدیل کن  این تکلیف منصفانه اي نیست. 
بخاطر این قوانین حجمی از بازار را از دست دادیم.

معاون وزیر صمت ادامه داد:« از نظام ارزي کشور 
تقاضا کردیم براي رفع تعهد ارزي سهل گیري شود. 
باید اجازه دهند که تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
است.  نفع کشور  به  که  کنند  کالاها صادر  راحت تر 
خصوصا اینکه صنعت نساجی و فرش ماشینی نرخ 
نرخ  الان  است.  داده  افزایش  را  کشور  اشتغال 
بیکاري به کانال هفت رفته و امیدواریم در پاییز باز 

هم کاهش یابد.»
بختیاري، مدیر فرش توس مشهد با ذکر این نکته 
که رفع تعهدات ارزي موجبات ناراحتی ما را ایجاد 
کرده می گوید:« کسی کمکی به رفع آن نمی کند. اگر 
تعهدات ارزي به این شکل نباشد، صادرات بیشتر 
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می شود. به نظر من اگر ارز نیمایی به صنعت فرش 
ندهند تا تعهد ارزي براي ما ایجاد نشود.»

عضو  و  کرمانشاه  نماینده  رشیدي،  محمد 
این اصل  به  اشاره  با  کمیسیون کشاورزي مجلس 
براي همه  ارزي مشکل جدي  تعهد  رفع  بحث  که 
صادرکنندگان شده  گفت:« صادرکنندگان در شرایط 
و  شده  تعلیق  بازرگانی  کارت هاي  هستند.  سختی 
است.مسأله  شده  جدي  مشکل  دچار  صادرات 
دیگر ارز تخصیصی براي واردات ماشین آلات است. 
و  افتاد  تعویق  به  ماه  چند  تخصیصی  ارز  این 
شدند.  متحمل  خسارت هایی  تولیدکنندگان 
تاخیر  به  بستند  خارجی  با شرکت  که  قراردادهایی 
خورده و باید جرایم را پرداخت کنند. از طرفی این 
رویکرد ارز تخصیصی براي رفع تعهدات آنها مشکل 
ایجاد کرده است. مجموعه این مشکلات را بانک 
تعامل  و  همکاري  با  باید  صمت  وزارت  و  مرکزي 
مثبت حل کنند. تا این مشکل این صنعت پویا که 

حرف اول را در فرش در دنیا می زند، حل شود.»
به گفته این نماینده مجلس این صنعت در اشتغال 
با  امیدواریم  است.  موثر  و   مهم  بسیار  ارزآوري  و 
با  انشاالله  و  مجلس  نمایندگان  پیگیري هاي 
بانک  و  صمت  وزارت  مدیران  حضور  با  جلساتی 

مرکزي بتوانیم مشکلات را حل کنیم.

عزیز بکتاش، مدیرعامل هلدینگ فرش افشار تعهد 
ارزي را به سرطانی براي صادرات توصیف می کند و 
می گوید:« وقتی تسهیلات بانکی کم باشد، با قانون 
رفع تعهد ارزي صادرات کم شده و باعث شده تا 
.ما  شود.  کم  تولید  و  باشد  داشته  رکود  بازار 
و  خارجی  فروش  و  بازاریابی  هزینه  تولیدکنندگان 
گیران  تصمیم  متاسفانه  ولی  داریم.   .. و  صادرات 
اقتصادي دولت بدون کارشناسی قانون رفع تعهد 
ارزي را گذاشتند. ما می خواهیم ارز برگردد ولی باید 
در  و دولتی  باشد. شرکت خصوصی  نرخی  ارز تک 
با  و  بگذارند  راهکاري  و همچنین  گرفته شود  نظر 

فعالین اقتصادي و اتاق هم نظر باشند تا رفع تعهد 
ارزي حل شود. وظیفه وزارت صمت را بانک مرکزي 
گرفته و قانون غلطی گذاشتند. وظیفه بانک مرکزي 
نظارت بر بانک ها و صندوق ارزي است. متاسفانه 
دست بند و پابندي به دست تولیدکنندگان بسته 
که  شد  خواهد  روشن  آینده  در  آن  نتیجه  که  اند 

سرطان بزرگی براي صادرات است.»
عمده  اینکه  ذکر  با  آسمان  فرش  مدیر  لاجوردي، 
می دهد:«.  ادامه  است  همسایگان  با  ما  صادرات 
متاسفانه مسئولین دولتی همراهی کمرنگی دارند و 
صادرات  کند،  بیشتري  حمایت  صمت  وزارت  اگر 
بیشتري خواهیم داشت. مشکلات رفع تعهد ارزي 
را برنامه ریزي و رفع کنند. ما با عراق، افغانستان و 
را  ماشینی  فرش  صادرات  بیشترین  که  پاکستان 
داریم، مراودات ریالی داریم و از دریافت دلار و یورو 
حمایت  تولیدکنندگان  از  دولت  هستیم.  محروم 
بیشتري کنند. تولیدکنندگان با تمام وجود تولید و 
صادر می کنند. تولید فرش ماشینی خصوصی است 
اگر وزارت نخواهیم وزارت صمت، کاري براي ما کند 
با چه کسی صحبت کنیم؟  ما توانایی این را داریم 
که گلیم خودمان را از آب بکشیم. بیش از دو هزار 
واحد صنعت فرش ماشینی در کشور داریم بیش از 
هزارتا در منطقه کاشان است، دولت باید حمایت 

کند به جاي سد راه شدن!»

به  اشاره  با  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس  سلاح ورزي، 
پاي  و  دست  ارزي،  قوانین  که  نکته  این 
صادرکنندگان را بسته است، می گوید:« دو  مشکل 
اصلی تولیدکنندگان دارند. مشکل اصلی رفع تعهد 
ارزي و پیمان سپاري و شرایط سخت آن است که 
باعث شده بسیاري صادرکنندگان خوب ما دست 
صعوبتی  بعدي  مشکل  باشد.  بسته  بالشان  و 
است که در تامین و تخصیص ارز مواد اولیه دارند 
بازرگانی  اتاق  و  تخصصی  تشکل هاي  طریق  از  که 

پیگیر این مشکلات هستیم.»

زمان  به  اشاه  با  فرهی  فرش  مدیر  فرهی،  علی 
اینطور  را  ارز، مشکلات صادرات  طولانی تخصیص 
صادرات  در  زیادي  مشکلات  می کند:«  توصیف 
داریم به لحاظ حمل و نقل، انتقال پول و ارز مشکل 
داریم. ارز نیمایی هم متاسفانه به سختی تخصیص 
تهیه  ارز  آزاد  بازار  از  مجبوریم  و  می شود  داده 
باید  دولت  است.  کم  بورس  در  کنیم.عرضه 
بتوانند  تولیدکنندگان  و  تجار  و  دهد  ارز  تخصیص 
می دهند  روزه  نود  را  ارز  بیاورند.  اولیه  مواد  سریع 
ولی پرفرم من اعتبار 15 روزه دارد. چجوري نود روزه 
تا  برویم  بانک  باید  هم  بعد  بیاوریم؟  اولیه  مواد 
تامین و حواله شود و آن هم دو ماه طول می کشد 
می برد.  زمان  ماه  شش  ارز  تامین  یک  حدودا  و 
دولت و وزارت صمت  باید اولویت بندي کالاها را 

تعیین کنند.»

اسلامی  انقلاب  فراکسیون  دبیر  آزادي خواه،  احد 
مجلس تاکید می کند:« کیفیت کار نباید به گونه اي 
مواجه  جدي  چالش  با  ما  صادرکننده  که  باشد 
که  شده  گونه اي  به  ارزي  تعهد  رفع  امروز  شود. 
صادرکننده را با چالش بزرگی روبرو کرده است. ما 
نیاز به بروزرسانی داریم که رضایتمندي دو طرف را 
به جا بیاوریم. از طرفی دولت و بانک مرکزي ارز را 
دریافت کنند و از طرفی صادرکننده بتواند پرداخت 
کند و به گونه اي نباشد که صادرکنندگان کم شوند 
بازرگانی  کارت هاي  ارزي  تعهد  بزرگ  مانع  بخاطر  و 

ابطال و حساب هاي صادرکنندگان توقیف شود.»
به  که  این است  راه ها  بهترین  از  یکی  گفته وي  به 
مدل  باید  شود.  واردات  و  صادرات  تهاتر  صورت 

هاي دیگر هم جایگزین کنیم. آنچه مهم است اینکه 
صادرکنندگان از مدیریت تعهد ارزي رضایت ندارند 
و این نگران کننده است و انگیزه را در درازمدت از 

صادرکننده می گیرد. 
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گزارش

از  یکی  ارزي  سپاري  پیمان  قانون  یا  ارزي  تعهد 
است.  ماشینی  فرش  صادرکنندگان  روز  مشکلات 
بین  مالی  تراکنش  مشکلات  و  تحریم  شرایط 
صادرکنندگان و مشتریان خارجی محدویت فراوانی 
تعهد  قانون  است.  کرده  ایجاد  براي صادرکنندگان 
جمله  از  محدودیت هایی  و  آن  کوتاه  زمان  و  ارزي 
تعلیق کارت بازرگانی براي آن ها باعث شده رغبت 
با  رابطه  همین  در  باشد.  کمتر  صادرات  براي 
پانزدهم  نمایشگاه  در  مسئولان  و  تولیدکنندگان 

فرش ماشینی صحبت کردیم.  
محمد مهدي برادران، معاون وزارت صمت با اعلام 
این خبر که بالغ بر 130 میلیون دلار صادرات فرش 
ماشینی و 90 میلیون متر مربع تولید در شش ماهه 
اول امسال داشتیم که رشد یازده درصدي داشته 
پویایی صنعت فرش ماشینی،  کرد:«  است، اضافه 
مرهون تلاش جامعه صنعتی آن است. رقابت بین 
شرکت ها و همکاري در کسب بازارهاي جهانی چه 
در کشورهاي مسلمان چه در دیگر کشورها و حتی 

چین صادرات خوبی داریم.»

رفع  صادرکنندگان،  اصلی  دغدغه  برادران  گفته  به 
تعهد ارزي به شیوه فعلی است. صاحبان صنعت 
می خواهند صادرات بیشتري داشته باشند و ارز را 
کشور  ارز  به  که  صادرکننده اي  براي  اما  برگردانند، 
همسایه صادرات داشتند، نباید تکلیف کرد که آن 
را به دلار تبدیل کن  این تکلیف منصفانه اي نیست. 
بخاطر این قوانین حجمی از بازار را از دست دادیم.

معاون وزیر صمت ادامه داد:« از نظام ارزي کشور 
تقاضا کردیم براي رفع تعهد ارزي سهل گیري شود. 
باید اجازه دهند که تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
است.  نفع کشور  به  که  کنند  کالاها صادر  راحت تر 
خصوصا اینکه صنعت نساجی و فرش ماشینی نرخ 
نرخ  الان  است.  داده  افزایش  را  کشور  اشتغال 
بیکاري به کانال هفت رفته و امیدواریم در پاییز باز 

هم کاهش یابد.»
بختیاري، مدیر فرش توس مشهد با ذکر این نکته 
که رفع تعهدات ارزي موجبات ناراحتی ما را ایجاد 
کرده می گوید:« کسی کمکی به رفع آن نمی کند. اگر 
تعهدات ارزي به این شکل نباشد، صادرات بیشتر 

می شود. به نظر من اگر ارز نیمایی به صنعت فرش 
ندهند تا تعهد ارزي براي ما ایجاد نشود.»

عضو  و  کرمانشاه  نماینده  رشیدي،  محمد 
این اصل  به  اشاره  با  کمیسیون کشاورزي مجلس 
براي همه  ارزي مشکل جدي  تعهد  رفع  بحث  که 
صادرکنندگان شده  گفت:« صادرکنندگان در شرایط 
و  شده  تعلیق  بازرگانی  کارت هاي  هستند.  سختی 
است.مسأله  شده  جدي  مشکل  دچار  صادرات 
دیگر ارز تخصیصی براي واردات ماشین آلات است. 
و  افتاد  تعویق  به  ماه  چند  تخصیصی  ارز  این 
شدند.  متحمل  خسارت هایی  تولیدکنندگان 
تاخیر  به  بستند  خارجی  با شرکت  که  قراردادهایی 
خورده و باید جرایم را پرداخت کنند. از طرفی این 
رویکرد ارز تخصیصی براي رفع تعهدات آنها مشکل 
ایجاد کرده است. مجموعه این مشکلات را بانک 
تعامل  و  همکاري  با  باید  صمت  وزارت  و  مرکزي 
مثبت حل کنند. تا این مشکل این صنعت پویا که 

حرف اول را در فرش در دنیا می زند، حل شود.»
به گفته این نماینده مجلس این صنعت در اشتغال 
با  امیدواریم  است.  موثر  و   مهم  بسیار  ارزآوري  و 
با  انشاالله  و  مجلس  نمایندگان  پیگیري هاي 
بانک  و  صمت  وزارت  مدیران  حضور  با  جلساتی 

مرکزي بتوانیم مشکلات را حل کنیم.

عزیز بکتاش، مدیرعامل هلدینگ فرش افشار تعهد 
ارزي را به سرطانی براي صادرات توصیف می کند و 
می گوید:« وقتی تسهیلات بانکی کم باشد، با قانون 
رفع تعهد ارزي صادرات کم شده و باعث شده تا 
.ما  شود.  کم  تولید  و  باشد  داشته  رکود  بازار 
و  خارجی  فروش  و  بازاریابی  هزینه  تولیدکنندگان 
گیران  تصمیم  متاسفانه  ولی  داریم.   .. و  صادرات 
اقتصادي دولت بدون کارشناسی قانون رفع تعهد 
ارزي را گذاشتند. ما می خواهیم ارز برگردد ولی باید 
در  و دولتی  باشد. شرکت خصوصی  نرخی  ارز تک 
با  و  بگذارند  راهکاري  و همچنین  گرفته شود  نظر 

فعالین اقتصادي و اتاق هم نظر باشند تا رفع تعهد 
ارزي حل شود. وظیفه وزارت صمت را بانک مرکزي 
گرفته و قانون غلطی گذاشتند. وظیفه بانک مرکزي 
نظارت بر بانک ها و صندوق ارزي است. متاسفانه 
دست بند و پابندي به دست تولیدکنندگان بسته 

که  شد  خواهد  روشن  آینده  در  آن  نتیجه  که  اند 
سرطان بزرگی براي صادرات است.»

عمده  اینکه  ذکر  با  آسمان  فرش  مدیر  لاجوردي، 
می دهد:«.  ادامه  است  همسایگان  با  ما  صادرات 
متاسفانه مسئولین دولتی همراهی کمرنگی دارند و 
صادرات  کند،  بیشتري  حمایت  صمت  وزارت  اگر 
بیشتري خواهیم داشت. مشکلات رفع تعهد ارزي 
را برنامه ریزي و رفع کنند. ما با عراق، افغانستان و 
را  ماشینی  فرش  صادرات  بیشترین  که  پاکستان 
داریم، مراودات ریالی داریم و از دریافت دلار و یورو 
حمایت  تولیدکنندگان  از  دولت  هستیم.  محروم 
بیشتري کنند. تولیدکنندگان با تمام وجود تولید و 
صادر می کنند. تولید فرش ماشینی خصوصی است 
اگر وزارت نخواهیم وزارت صمت، کاري براي ما کند 
با چه کسی صحبت کنیم؟  ما توانایی این را داریم 
که گلیم خودمان را از آب بکشیم. بیش از دو هزار 
واحد صنعت فرش ماشینی در کشور داریم بیش از 
هزارتا در منطقه کاشان است، دولت باید حمایت 

کند به جاي سد راه شدن!»

به  اشاره  با  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس  سلاح ورزي، 
پاي  و  دست  ارزي،  قوانین  که  نکته  این 
صادرکنندگان را بسته است، می گوید:« دو  مشکل 
اصلی تولیدکنندگان دارند. مشکل اصلی رفع تعهد 
ارزي و پیمان سپاري و شرایط سخت آن است که 
باعث شده بسیاري صادرکنندگان خوب ما دست 
صعوبتی  بعدي  مشکل  باشد.  بسته  بالشان  و 
است که در تامین و تخصیص ارز مواد اولیه دارند 
بازرگانی  اتاق  و  تخصصی  تشکل هاي  طریق  از  که 

پیگیر این مشکلات هستیم.»

زمان  به  اشاه  با  فرهی  فرش  مدیر  فرهی،  علی 
اینطور  را  ارز، مشکلات صادرات  طولانی تخصیص 
صادرات  در  زیادي  مشکلات  می کند:«  توصیف 
داریم به لحاظ حمل و نقل، انتقال پول و ارز مشکل 
داریم. ارز نیمایی هم متاسفانه به سختی تخصیص 
تهیه  ارز  آزاد  بازار  از  مجبوریم  و  می شود  داده 
باید  دولت  است.  کم  بورس  در  کنیم.عرضه 
بتوانند  تولیدکنندگان  و  تجار  و  دهد  ارز  تخصیص 
می دهند  روزه  نود  را  ارز  بیاورند.  اولیه  مواد  سریع 
ولی پرفرم من اعتبار 15 روزه دارد. چجوري نود روزه 
تا  برویم  بانک  باید  هم  بعد  بیاوریم؟  اولیه  مواد 
تامین و حواله شود و آن هم دو ماه طول می کشد 
می برد.  زمان  ماه  شش  ارز  تامین  یک  حدودا  و 
دولت و وزارت صمت  باید اولویت بندي کالاها را 

تعیین کنند.»

اسلامی  انقلاب  فراکسیون  دبیر  آزادي خواه،  احد 
مجلس تاکید می کند:« کیفیت کار نباید به گونه اي 
مواجه  جدي  چالش  با  ما  صادرکننده  که  باشد 
که  شده  گونه اي  به  ارزي  تعهد  رفع  امروز  شود. 
صادرکننده را با چالش بزرگی روبرو کرده است. ما 
نیاز به بروزرسانی داریم که رضایتمندي دو طرف را 
به جا بیاوریم. از طرفی دولت و بانک مرکزي ارز را 
دریافت کنند و از طرفی صادرکننده بتواند پرداخت 
کند و به گونه اي نباشد که صادرکنندگان کم شوند 
بازرگانی  کارت هاي  ارزي  تعهد  بزرگ  مانع  بخاطر  و 

ابطال و حساب هاي صادرکنندگان توقیف شود.»
به  که  این است  راه ها  بهترین  از  یکی  گفته وي  به 
مدل  باید  شود.  واردات  و  صادرات  تهاتر  صورت 
هاي دیگر هم جایگزین کنیم. آنچه مهم است اینکه 
صادرکنندگان از مدیریت تعهد ارزي رضایت ندارند 
و این نگران کننده است و انگیزه را در درازمدت از 

صادرکننده می گیرد. 
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